
164

Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 23 feb. 1962
*'s Morgens na afloop van de Ministerraad van het Koninkrijk aangevangen en voortgezet 's
middags na afloop van de Raad voor Economische Aangelegenheden, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President De Quay en de Ministers Van Aartsen, Beerman, Cals,
Klompé (punt 2 ged.), Korthals, Luns (punten 2 - 5, 12 en 13), Marijnen, De Pous, Toxopeus,
Visser en Zijlstra (afwezig is Minister Veldkamp).
 Voorts zijn aanwezig de Staatssecretarissen Bot (punt 2), Van Houten (punten 2 -
5, 13g), De Jong (punt 2), Roolvink (punt 13d) en Schmelzer (punt 13d).

Secretaris: J. Middelburg.

2. Nieuw-Guinea
Minister Luns geeft een overzicht van de ontwikkelingen van de afgelopen week. De waarnemend
Secretaris-Generaal van de Verenigde Naties U Thant wacht nog steeds op berichten van
Indonesische zijde. Spreker heeft de vorige dag met de Engelse Minister Heath een bespreking
gehad over onderwerpen, die Nederland en Engeland beide aangaan, o.a. over Engelands
toetreding tot de EEG. Inzake Nieuw-Guinea heeft spreker hem gezegd, dat hij niet moet
denken, dat de moeilijkheden weg zijn, als Nederland plotseling overstag zou gaan door de
souvereiniteit aan Indonesië over te dragen. Heath antwoordde, dat men bij de dekolonisatie in
Afrika daarmede ook ervaringen had opgedaan. De Engelse Minister heeft geen enkel verwijt aan
Nederland gemaakt noch enige suggestie voor het verdere beleid inzake Nieuw-Guinea gegeven;
hij heeft alleen gesteld, dat het beleid van de westelijke landen tegenover Indonesië heeft gefaald.
Spreker heeft gezegd dat onze westelijke geallieerden spoedig hun standpunt zullen moeten
bepalen; hij heeft eraan toegevoegd, dat het nuttig zou zijn als de Engelse Regering overweegt
deze zaak met de Amerikaanse Regering te bespreken.

Spreker is voornemens komende donderdag naar Washington te gaan waar hij
Rusk, Ball, Harriman en enkele andere Amerikaanse regeringsvertegenwoordigers hoopt te
ontmoeten. Hij zal daarbij duidelijke taal spreken en zeggen, dat de Amerikaanse Regering een
keus zal moeten doen. Harriman heeft tijdens sprekers afwezigheid aan de Ambassadeur Van
Roijen verzocht aan de Nederlandse Regering te vragen of zij tot overdracht van Nieuw-Guinea
aan Indonesië bereid is, waarbij Van Roijen heeft geantwoord, dat hij dit niet behoefde te vragen,
maar zelf ontkennend kon antwoorden. Naar de reactie van Harriman was dit antwoord 'most
helpful'. Op Buitenlandse Zaken bestaat de indruk, dat Washington zijn houding tegenover
Indonesië aan het heroverwegen is. Heath zei, dat de Amerikaanse Regering het meeste bevreesd
is voor het uitbreken van een gewapend conflict en dat Engeland dit ook ernstig acht.

De Minister-President dankt Minister Luns voor het gegeven overzicht. Hij stelt
voor bij de verdere bespreking ook de nota van Minister Visser inzake de defensie van het gebied
te betrekken.

Minister Luns heeft met de Engelse Minister Heath over de houding van
Indonesië gesproken. Deze meende, dat de agressieve houding van Indonesië bekoeld zou zijn als
Nederland de kwestie Nieuw-Guinea wil bespreken. Spreker heeft hem erop gewezen, dat terwijl
onzerzijds een terughoudend standpunt wordt ingenomen de Indonesische President
voortdurend nieuwe maatregelen, aankopen en verschepingen van militaire aard bekend maakt en
dat Indonesië hiermede rustig zal doorgaan, ook als besprekingen plaats vinden. Wat Nederland
betreft is spreker van oordeel, dat de Regering niet nu tot spectaculaire versterkingen op Nieuw-
Guinea moet overgaan.

Minister Visser licht toe, dat zijn nota is opgesteld op verzoek van de Raad om een
overzicht te geven. Als de Regering tot de aangegeven versterking van de defensie van Nieuw-
Guinea besluit, heeft dat het bijkomende voordeel, dat de evacuatie geen probleem meer is.
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Spreker geeft toe, dat het moment om tot versterking te beslissen thans niet gunstig is, maar hij
vraagt zich af of er ooit een gunstig moment zal komen, terwijl uitstel het gevaar voor
onverwachte ontwikkelingen groter maakt.

De Minister-President merkt op, dat steeds is gesteld, dat de op Nieuw-Guinea
aanwezige defensie voldoende is om infiltraties tegen te gaan; daarom zijn tot nu toe geen
voorstellen inzake versterking gedaan. Spreker stelt de vraag of Defensie nu zodanige
aanwijzingen heeft, dat de bestaande verdediging niet meer voldoende is. Als dit zo is staat daar
tegenover, dat Nederland thans pogingen doet om tot vreedzame oplossing te komen. Sprekers
voorlopige conclusie is dan, dat men op dit ogenblik niet tot versterking moet overgaan; als de
besprekingen in New-York en Washington een ongunstig resultaat zouden hebben, zal dit
onderwerp opnieuw in bespreking moeten komen.

Minister Zijlstra verbindt aan de vraag van de Minister-President of de dreiging
door Indonesië groter is geworden een tweede vraag, nl. of Nederland zijn effectieven voor de
verdediging van Nieuw-Guinea moet opbouwen naar de mate van militaire versterking van
Indonesië en of Nederland dan niet bezig is zich voor te bereiden op een volledige oorlog,
waaromtrent het Kabinet destijds heeft besloten dit niet te doen. Minister Visser antwoordt, dat
hij de zaak ad hoc bekijkt; van Nederlandse militaire zijde onderkent men op het ogenblik een
grotere dreiging door Indonesië dan een paar maanden geleden.

Minister De Pous wijst erop, dat aanvaarding van de stelling, dat het Nederlandse
militaire potentieel op Nieuw-Guinea voldoende dient te zijn om een agressie van Indonesië te
weerstaan, een beleidsbeslissing is, die de Regering tot nu toe niet heeft genomen. De algemene
lijn is, dat de Nederlandse defensie Indonesische infiltraties moet kunnen bestrijden, terwijl
voorbereidingen zijn getroffen voor hulpverlening door geallieerden bij een grotere aanval. Bij
een grote aanval door Indonesië zou Nederland voorts onmiddellijk een beroep op de
Veiligheidsraad doen.

Minister Toxopeus merkt op, dat Staatssecretaris Bot en hij zich het hoofd hebben
gebroken over het probleem van de evacuatie. Als men vrijwillige evacuatie toelaat, kan dat in
feite abandonnering van Nieuw-Guinea betekenen, maar als men niets doet, loopt men een groot
risico. Bij versterking van de defensie wordt dit punt van het binnenlandse beleid op Nieuw-
Guinea gemakkelijker. Een dergelijke versterking behoeft niet een nieuw beleid in te luiden,
waarbij men zich voorbereidt op een volledige oorlog. Intussen is spreker het ermede eens, dat
met versterking van de defensie moet worden gewacht tot Minister Luns in Washington is
geweest.

Minister Beerman herinnert eraan, dat Dr. Van Roijen bij zijn bezoek heeft gezegd,
dat overdracht van de souvereiniteit zonder meer niet aanvaardbaar is: over deze woorden
'zonder meer' zal een bespreking in de Ministerraad plaats moeten vinden. Spreker kan zich
voorstellen, dat dit betrekking heeft op een overgangsperiode met waarborgen, waarbij men moet
nagaan hoe de primitieve bevolking van Nieuw-Guinea kan worden geraadpleegd. Voorts zal men
moeten weten hoever de bescherming van de er wonende bevolking gaat.

Staatssecretaris Bot meent, dat zolang Nederland het beheer op Nieuw-Guinea
heeft het beleid gericht moet zijn op de bescherming van de levens en de eigendommen. De
verdediging moet zodanig zijn, dat zij een aanval zo enigszins mogelijk voorkomt (deterrent).
Spreker lijkt enige versterking nodig om te vermijden, dat Nederland bij onderhandelingen met
Indonesië in een dwangpositie zou komen.

Staatssecretaris De Jong wijst erop, dat tot nu toe slechts geringe middelen ter
beschikking stonden om infiltraties te keren. Uit inlichtingen blijkt echter, dat Indonesië zich
steeds verder versterkt, waardoor het bezwaarlijk wordt, dat de Nederlandse defensie op
hetzelfde niveau zou blijven. De verklaring, die de vroegere Amerikaanse Minister Dulles aan
Minister Luns heeft gegeven, had zeker betekenis, maar thans wordt er een beetje aan getwijfeld
of Amerika zijn toezegging op dit punt zal nakomen. De vorige maal is reeds besproken, dat het
misschien mogelijk is een Amerikaanse verklaring naar beide kanten te krijgen, nl. dat wie ook



aanvalt de Amerikaanse macht tegen zich zal vinden. Minister Luns merkt op, dat de Amerikaanse
Regering heeft ontkend, dat haar standpunt sinds de aangehaalde verklaring van Dulles is
gewijzigd; een moeilijkheid is echter, dat spreker dit niet gelooft, maar ernstiger is nog, dat de
Indonesiërs het niet geloven.

Minister Zijlstra is van oordeel, dat de Amerikaanse Regering zich moet
uitspreken. Als zij herhaalt wat Dulles enige jaren geleden heeft verklaard en ook Indonesië dit
gelooft, zal Nederland in vrijheid met Indonesië over de kwestie Nieuw-Guinea kunnen
onderhandelen. De vraag die thans op tafel ligt is of Nederland met Indonesië een
bewapeningswedloop aangaat. Terecht heeft Staatssecretaris Bot gezegd, dat het ook gaat om de
binnenlandse situatie op Nieuw-Guinea, die met de dag zorgelijker wordt o.a. door onrust bij de
zending in dit gebied. Spreker is van mening, dat de Ministerraad pas ad hoc beslissingen moet
nemen als er hier klaarheid is over de vraag hoever de verdediging wordt opgebouwd als de
Amerikanen niet bereid zijn een verklaring inzake hulp bij agressie af te leggen; vandaag kan men
deze beslissing dus niet nemen. Spreker herhaalt hierbij zijn afwijzend standpunt inzake
doorbreking van het defensieplafond (met als alternatief het brengen van de extra-kosten ten laste
van andere begrotingshoofdstukken).

Minister Marijnen is van oordeel, dat de zaak geheel opnieuw moet worden bezien
als door de afwijzende houding van de Amerikaanse Regering een volledige vereenzaming van
Nederland in deze kwestie zou blijken te bestaan.

Minister Klompé blijft van mening, dat Nederland niet alleen een volledige oorlog
kan voeren. Zij vreest echter, dat het al of niet bestaan van vereenzaming pas zal blijken als een
Indonesische aanval heeft plaats gehad.

De Minister-President lijkt het onverstandig vandaag tot beslissingen inzake de
verdediging van Nieuw-Guinea te komen.

Minister Klompé stelt de vraag of de marineschepen, die in de West oefenen niet
wat langer daar kunnen blijven. Staatssecretaris De Jong antwoordt, dat zoiets niet buiten de
publiciteit blijft, waarna de Indonesiërs zullen zeggen, dat dit een versterking van de Nederlandse
strijdkrachten betekent. Minister Luns is het er niet mee eens, dat om die reden dit langer verblijf
in de wateren van de West zou moeten worden afgewezen. Staatssecretaris De Jong licht toe, dat
hij geen bezwaar heeft tegen een verlenging.

Minister Cals acht het wenselijk, dat bij het bezoek van de Amerikaanse Minister
van Justitie Kennedy van Nederlandse zijde eenzelfde lijn wordt gevolgd. Bovendien zou spreker
de vragen, die Minister Luns aan de Amerikaanse Regering zal voorleggen, zo concreet mogelijk
willen formuleren.

Minister Luns heeft laten mededelen, dat Minister Kennedy de Nederlandse
Regering in een ernstige stemming zal aantreffen. In het gesprek met hem zal spreker een korte
uiteenzetting van de ontwikkeling van deze zaak geven. Daarbij zal hij eraan herinneren, dat
Amerika de gedachte van het zelfbeschikkingsrecht voor de Papoea's in de VN heeft gesteund.
Voorts zal hij erop wijzen, dat terwijl Nederland voldoet aan het verlangen van U Thant om
rustig te blijven Indonesië kennelijk verder gaat met zijn potentieel voor een aanval op te
bouwen. Voor ons komt daarom bepaald de vraag of Amerika bereid is een conflict te vermijden.
Nederland zal niet voor onbepaalde tijd kunnen wachten op het tot stand komen van
onderhandelingen à trois. Hij zal zeggen, dat als de Nederlandse Regering geen enkele aanwijzing
krijgt zij verdere maatregelen zal moeten overwegen.

Minister Klompé herinnert zich, dat tijdens de Indische kwestie in de jaren 1946-
1949 van Amerikaanse zijde bijzonder sterk erop is aangedrongen om Nieuw-Guinea niet bij de
souvereiniteitsoverdracht van Indonesië te betrekken in verband met de strategische betekenis
van dit gebied. Minister Luns zal dit bekijken, maar het is mogelijk, dat men van Amerikaanse
zijde zal zeggen, dat dit alleen voor die tijd gold.

De Raad komt tot de volgende conclusies:



1°. Minister Luns zal op de aangeduide wijze zijn besprekingen met de Amerikaanse Regering
voeren en zal dan horen waar de Amerikaanse Regering staat.
2°. Tegenover Minister Kennedy zullen de Nederlandse Ministers eenzelfde standpunt innemen.
3°. De Ministerraad zal in een korte bijeenkomst op donderdag 1 maart in het Kabinet van de
Minister-President nog voor het vertrek van Minister Luns vernemen hoe de besprekingen met
Minister Kennedy zijn verlopen.
4°. Nagegaan zal worden of het vlooteskader in de West nog korte tijd langer in die wateren kan
blijven.
5°. Na zijn bezoek aan Washington zal Minister Luns doorreizen naar Tokio.

Minister Luns deelt mede, dat 52 gevangen genomen Indonesische infiltranten
zullen worden vrijgelaten; aangezien de VN het vervoer niet konden betalen zal Nederland deze
kosten wel moeten dragen. Spreker heeft echter afgewezen dat in dat geval van andere vliegtuigen
gebruik wordt gemaakt dan van de KLM.

Minister Korthals heeft al aan Minister Visser gezegd, dat voor het inschakelen van
schepen bij het troepentransport eerst met scheepvaartdeskundigen overleg moet worden
gepleegd. De vaart via het Panamakanaal duurt 86 dagen en via de Kaap 82 dagen. Het lijkt
spreker daarom verstandig na te gaan of het luchtvervoer niet over een andere route (bijv.
Curaçao, Chili, Tahiti) kan plaatsvinden. Spreker acht het hiervoor wenselijk ook iemand van de
Rijksluchtvaartdienst bij het overleg te betrekken. Minister Luns acht het mogelijk aan de
Amerikaanse Regering te zeggen, dat als Nederland tot versterking van de landmacht moet
overgaan wij uiteraard van Amerikaanse terreinen gebruik zullen moeten maken. Minister Visser
vindt de luchtverbinding nog wel onzeker. Daarom wil hij gaarne de mogelijkheid van
scheepsvervoer als herverzekering mede in de overwegingen betrekken. De Minister-President stelt
voor, dat over de vervoersmogelijkheden nog eerst overleg tussen de Ministers Visser en Korthals
plaats heeft. De Raad verklaart zich hiermede akkoord.

3. Buitenlands beleid
- - -
f. Bezoek van Amerikaanse Minister Kennedy
Minister Visser deelt mede, dat de RVD een uitnodiging heeft gezonden aan alle persorganen
voor de aankomst van de Amerikaanse Minister van Justitie Kennedy zondagmorgen op
Ypenburg. De Chef Luchtmachtstaf heeft er echter bezwaar tegen gemaakt, dat ook een
vertegenwoordiger van De Waarheid zou komen. De Raad is van oordeel, dat laatstgenoemde
beter kan worden uitgesloten.

Minister Cals heeft vernomen, dat Minister Kennedy nog een gesprek met
studenten zou hebben, hoewel men dit van Nederlandse zijde niet in het programma kon
opnemen. Minister Luns antwoordt, dat van Amerikaanse zijde positief is geantwoord op de vraag
van Nederlandse studenten.
- - -


